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عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
شورای اسلامی گفت: مقرر بود با ارز ترجیحی ۲۵ 
قلم کالایی اساسی تهیه و به دست مردم برسد 
اما فعلا این ۲۵ قلم کالا به نرخ ارز آزاد به دســت 

مردم می رسد.
جبار کوچکی نژاد در گفت و گو با خانه ملت، گفت: چند نرخی 

شدن ارز یکی از مشکلات اقتصادی کشور است.
 بانک مرکزی باید برای مدیریت ارزی کشور

 برنامه داشته باشد
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه بانک مرکزی باید برای مدیریت ارزی 

کشور برنامه داشته باشد، تصریح کرد: متاسفانه بانک مرکزی 
با عدم برنامه مناســب در این بخش مردم، تولید کنندگان و 
صادرکنندگان که فعالیت آنها به ارز وابسته شده را سرگردان 

می کند.
 تعیین نرخ ارز ترجیحی و نیمایی 

من درآوردی است!
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه ایستادن تولید کنندگان و صادرکنندگان در صف 
طولانی ارزی زیبنده کشور نیســت، بیان کرد: قانون در این 
بخش می گوید که ارز باید براساس مدیریت شناور شده باشد 
بنابراین تعیین نرخ ارز 28.500 تومانی و یا ارز نیمایی نرخی به 

اصطلاح »من درآوردی است!«
بحران چند نرخی شدن ارز

وی با بیان اینکه چند نرخی شدن ارز بحران های اقتصادی 
کشور را چند برابر می کند، بیان کرد: تمام ارزهای اعلامی باید 

در یک نرخ ارز تجمیع شود و نرخ یکنواختی داشته باشد.
کالای اساسی به نرخ ارز آزاد

این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه همچنان 
ارز ترجیحی فساد خیز است، بیان کرد: ارز ترجیحی قرار بود 
تغییرات زیادی را در سفره مردم ایجاد کند،  همچنین قرار بود با 
ارز ترجیحی 25 قلم کالایی اساسی تهیه و به دست مردم برسد 
اما فعلا این 25 قلم کالا به نرخ ارز آزاد به دست مردم می رسد.

کوچکی نژاد:کالاهای اساسی نه با نرخ ارز ترجیحی که به نرخ ارز آزاد به دست مردم رسید

تعیین نرخ ارز ترجیحی و نیمایی، من درآوردی است!
سیاهکلی:

 رقابت پذیر کردن بازار لوازم خانگی 
با واردات محقق می  شود

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه برای رقابت پذیر کردن 
بازار باید با رعایت تعرفه های مناسب واردات لوازم خانگی آزاد شود، گفت: 
بازار هر کالایی باید از طریق تولید داخلی و واردات تنظیم شود به این معناکه 
در وهله نخســت باید به سراغ تولید داخل رفت و تولید را به میزانی رساند 
که نه تنها امکان تامین نیاز بازار داخلی از طریق تولید فراهم باشــد بلکه 

تولیدکنندگان توانایی صادرات نیز داشته باشند.
لطف اله سیاه کلی درباره اظهارات وزیر صمت درخصوص آزادسازی واردات لوازم خانگی، گفت: 
بازار هر کالایی باید از طریق تولید داخلی و واردات تنظیم شود به این معناکه در وهله نخست 
باید به سراغ تولید داخل رفت و تولید را به میرانی رساند که نه تنها امکان تامین نیاز بازار داخلی از 

طریق تولید فراهم باشد بلکه تولیدکنندگان توانایی صادرات نیز داشته باشند.
نماینده مردم قزوین، آبیک و البرز در مجلس ادامه داد: در صورتی که امکان صادرات وجود 
نداشته باشد، کیفیت کالاها مطلوب نخواهد بود زیرا تولیدکننده ملزم به رقابت با همتایان خارجی 
نخواهد بود.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در گفت وگو با خانه ملت یکی  از راهکارهای 
ارتقای کیفیت را صادرات دانست و اضافه کرد: با تعرفه گذاری می توان میزان واردات را تعیین 
کرد از سوی دیگر با واردات بازار نیز تنظیم خواهد شد.این نماینده مردم در مجلس یازدهم با 
بیان اینکه برای رقابت پذیر کردن بازار لوازم خانگی، باید با رعایت تعرفه های مناسب واردات لوازم 
خانگی آزاد شود، تصریح کرد: در تعرفه گذاری از یک سو باید به نیاز مردم و مصرف کننده توجه 

کرد و از سوی دیگر حمایت از تولید را در دستورکار قرار داد.

بلاتکلیفی ادامه دارد!
جلسه شورای عالی کار با حضور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، نمایندگان 

کارگری و کارفرمایی برگزار شد اما بدون نتیجه پایان یافت.
  پس از کش و قوس بســیار درباره تغییر دســتمزد جامعه کارگران در نهایت قرار شد دیروز
 8 آبان موضوع در شورای عالی کار مطرح و رأی گیری شود. جلسه شورای عالی کار با حضور 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، نمایندگان کارگری و کارفرمایی برگزار شد اما بدون نتیجه پایان 
یافت.قرار است در حوزه ترمیم دستمزد کارگران طی جلساتی با حضور نمایندگان هر دو طرف 
)کارگران و کارفرمایان( موضوع مورد بررسی قرار گیرد. در نهایت پایان آبان، شورای عالی کار 
مجدد تشــکیل جلسه دهد.  به گزارش اقتصادآنلاین،در حالی که نرخ تورم قدرت خرید اقشار 
آســیب پذیر از جمله جامعه کارگران را دچار مخاطرات بسیاری کرده بهبود حقوق و دستمزد 
کارگران ضروری است؛ علاوه بر اینکه در جلسه پایان سال شورای عالی کار وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی عنوان کرده بود در صورت ترمیم مزد کارمندان، مزد کارگران نیز افزایش می یابد. 

حال باید دید دولت به قول خود وفا می کند؟

مدیران دولتی باید از خودروسازی ها خارج شوند
سازمان خصوصی ســازی اعلام کرد که از همه ابزارهای قانونی در حوزه 
اختیارات خود برای خروج مدیران دولتی از خودروسازی و واگذاری اصولی 

و مطابق با منافع ملی، استفاده خواهد کرد.
سازمان خصوصی سازی پیرامون واگذاری سهام الباقی دولت در دو شرکت خودروسازی اعلام 
کرد: سازمان خصوصی سازی خود را موظف به پیگیری اوامر مقام معظم رهبری مبنی بر خروج 
دولت از مدیریت شرکت فهرست واگذاری و دستور رئیس جمهور مبنی بر واگذاری مدیریت 
دولتی شرکت های خودروسازی ایران خودرو و سایپا می داند و برای تحقق این دستور جلسات 
متعدد هماهنگی بین وزارت امور اقتصادی و دارایی و وزارت صنعت، معدن و تجارت برگزار و 
تاکنون سه جلسه هم اندیشی با فعالان صنعت خودرو و صاحب نظران دانشگاهی در دانشگاه های 
علامه طباطبایی، صنعتی شریف و صنعتی امیرکبیر برگزار شده است.محصول این جلسات 
صورتجلسه ای بین وزارتخانه های امور اقتصادی و دارایی و صمت برای تحقق الزامات واگذاری 
خودروسازها بود که لازم است با همکاری همه متولیان و فعالان مؤثر بر صنعت خودرو هر چه 
سریع تر به طور کامل اجرایی شود.از جمله مقرر شد سهام تودلی و چرخه ای ایران خودرو و سایپا 
واگذار شود.به گزارش ایلنا، لازم به ذکر است سازمان خصوصی سازی از همه ابزارهای قانونی در 
حوزه اختیارات خود )که بخشی از آن در همان صورتجلسه درج شده است( برای خروج مدیران 
دولتی از خودروسازی و واگذاری اصولی و مطابق با منافع ملی که مسیر توسعه پایدار صنعت بومی 

خودروسازی را فراهم کند، استفاده خواهد کرد.

دولت ها عادت کرده اند خرجشان بیشتر از دخلشان باشد
همتی: 23 همت پول چاپ شد!

همتی، رئیس کل اســبق بانک مرکزی: در یک سال گذشته ماهی ۲۳ هزار 
میلیارد تومان پول در کشور چاپ شده است که آماری بسیار تامل برانگیز تلقی 

می شود.
 عبدالناصر همتی- رئیس کل اسبق بانک مرکزی که حالا به عنوان یکی از منتقدان اصلی 
دولت سیزدهم شناخته می شود و در روزهای گذشته هم دوئل توئیتری او با داوود منظور، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه واکنش های زیادی را برانگیخت، حالا دوباره به میزان چاپ پول در این 
دولت انتقاد کرده است.او که اینبار در کنگره حزب کارگزاران سازندگی سخن می  گفت، در این 
باره عنوان کرد که در یک سال گذشته ماهی 2۳ هزار میلیارد تومان پول در کشور چاپ شده 

است که آماری بسیار تامل برانگیز تلقی می شود.
همتی تاکید کرد: طبق آمارهای ارائه شده رشد پایه پولی منتهی به مرداد ماه برابر با ۴۱ درصد 
بوده، این بدان معناست که ماهی 2۳ هزار میلیارد تومان پول چاپ شده است. مگر ممکن است 
با این حجم چاپ پول تورم را مهار کرد؟وی گفت: دولت ها در ایران عادت کرده اند خرجشان 
بیشتر از دخلشان باشد و این یعنی با خلق نقدینگی کشور را اداره می کنند. در حقیقت ناترازی 
دولت و بانک ها و صندوق های بازنشستگی همگی نتیجه ی بالا بودن خرج نسبت به دخل است.

رشد پایه پولی 41.8 درصد رسید
براساس تازه ترین آمار منتشر شده از سوی بانک مرکزی، روند صعودی رشد پایه پولی و تشدید 
سرعت رشد ماهانه نقدینگی در پایان خرداد ماه امسال ادامه دشته است. به همین دلیل برخی 
نگرانی ها بابت اثرات رشد پایه پولی در آینده ایجاد شده است.پیشتر تجارت نیوز به گزارش اخیر 
بانک مرکزی پرداخته بود. در این گزارش آمده بود: سرعت رشد نقدینگی که در ماه های اخیر در 
مسیری کاهشی قرار گرفته بود، در پایان بهار سال ۱۴02 به 6 هزار و 585 هزار میلیارد تومان 
رسیده است؛ طوری که رشد نقدینگی در خرداد ماه امسال ۳.9 درصد بوده و این در حالیست 
که ســرعت رشد این متغیر در خرداد سال گذشته 5.6 درصد ثبت شده بود. البته رشد ماهانه 
نقدینگی نسبت به رقم ۱.۳ درصدی در فروردین ماه و 2.۱ درصدی در اردیبهشت ماه، صعودی 
شده است.بررسی میزان رشد نقطه به نقطه نقدینگی اما همچنان از کاهش سرعت صعود این 
متغیر حکایت دارد. نقدینگی در خرداد امسال نسبت به خرداد سال گذشته 29 درصد رشد کرده 
و این رقم در دوره مشابه سال قبل معادل ۳7.8 درصد بوده است. رشد نقطه به نقطه نقدینگی 
در اردیبهشت امسال نیز رقم ۳0.9 درصدی را شاهد بوده است.بر اساس گزارش منتشر شده از 
سوی بانک مرکزی، پایه پولی که در پایان خرداد ماه سال ۱۴0۱ معادل 6۴0 هزار میلیارد تومان 
بود، در طی یک سال اخیر با افزایش ۴۱.8 درصدی همراه شده و در خرداد ماه امسال از رقم 908 
هزار میلیارد تومان عبور کرده است. به این ترتیب رقم رشد نقطه به نقطه پایه پولی در مقایسه 
با خرداد سال گذشته رشدی ۱۴ واحد درصدی را تجربه کرده است.از سویی دیگر، پایه پولی از 
ابتدای سال ۱۴02 تا پایان خرداد ماه سال جاری، بیش از ۳.9 درصد افزایش یافته است. این در 
حالی است که رشد ماهانه پایه پولی در خرداد سال ۱۴0۱ معادل 5.6 درصد رقم خورده بود.البته 
در حالی نگرانی ها از بابت روند صعودی رشد پایه پولی بالا گرفته که بانک مرکزی می گوید این 
امر به دلیل افزایش نسبت سپرده قانونی به منظور کنترل ترازنامه بانک ها بوده و به معنای رشد 
پول پرقدرت نیست.طبق ادعای بانک مرکزی، افزایش نسبت سپرده قانونی منجر به ناترازی 
بیشتر و رشد بدهی برخی بانک ها به بانک مرکزی شده و این روند، افزایش پایه پولی را در پی 
داشته است. بنابراین در واقع پولی به اقتصاد تزریق نشده است که بخواهیم نگران تورم زا بودن 
آن در آینده باشیم.البته در همین حین، برخی کارشناسان نظرات متفاوتی نسبت به بانک مرکزی 

دارند و بر لزوم مهار رشد پایه پولی برای جلوگیری از تورم های شدید در آینده تاکید می کنند.

تعرفه های تجاری بین ایران و اوراسیا صفر می شود
ایران و ۵ کشور اوراســیا قرار است تا پایان سال توافقنامه تجارت آزاد را 
نهایی کنند و وعده اعمال تعرفه صفر بر 8۷ درصد کالاهای تجاری و دو برابر 

شدن احتمالی تجارت دوجانبه به ۵ میلیارد دلار را بدهند.
سیدمحمدصادق قنادزاده، معاون توسعه تجارت بین الملل سازمان توسعه تجارت از نهایی شدن 
توافقنامه تجارت آزاد ایران و 5 کشور اوراسیا تا پایان سال جاری خبر داد. این توافق باعث حذف 
تعرفه بر بیش از 87 درصد کالاهای تجاری می شود. به گفته وی، این رویداد به طور بالقوه می 
تواند ظرفیت تجاری ایران با اوراسیا را دو برابر کند که در حال حاضر حدود 5 میلیارد دلار است 

و آمار پیش بینی می کند که تجارت حتی چند برابر شود.
به گزارش اقتصاد آنلاین، قنادزاده معاون توســعه تجارت بین الملل سازمان توسعه تجارت 
همچنین فاش کرد که برنامه ای اندیشیده شده است که توافقنامه تجارت آزاد به توسعه صادرات 
محصولات با ارزش افزوده بالاتر و واردات کالاهای مورد نیاز کشور منجر شود. وی در ادامه 
توضیح داد که مذاکرات برای توافق ادامه دارد و همه طرف های درگیر تمام تلاش خود را برای 
به حداکثر رساندن پتانسیل آن به کار می گیرند. وی در سفر اخیر خود به بلاروس درباره استفاده 

از این ظرفیت به تفصیل صحبت کرد.

اخبار کوتاه 

به گفته رئیس انجمن تولیدکنندگان شیر خشک نوزادان، دولت 
برای تامین نیاز کشور به شیر خشک واردات 14 میلیون عدد از این 
کالا را از طریق هشت شرکت فوریتی در دستور کار قرار داده است. 
این تصمیم در حالی اتخاذ شده که شرکت های ایرانی تولیدکننده 
شیر خشک به دلیل عدم تخصیص ارز موردنیاز یا تعطیل شده اند و 

یا در آستانه تعطیلی قرار دارند.
 پس از غوغای بســیار بر سر کمبود شیر خشک در نهایت هفته گذشته پروین 
صالحی، عضو کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس از پایان کمبودها خبر داد و 
محدودیت در عرضه این کالا را تنها مختص به برندهای خاص دانســت که آن 
هم به گفته صالحی تا ۴0 روز آینده برطرف می شود.هانی تحویل زاده، رئیس انجمن 
تولیدکنندگان شیر خشــک نوزاد، در گفت و گو با ایلنا این موضوع را تایید نکرد و 
گفت: دولت برای حل مشــکل کمبود شیر خشک به واردات روی آورده و بنا دارد 
به طور تدریجی ۱۴ میلیون شیر خشک از طریق هشت شرکت فوریتی وارد کند 
تا هر چه زودتر به تقاضای بازار پاسخ داده شود.وی تصریح کرد: سازمان غذا و دارو 
اصرار به واردات محصول نهایی دارد، در حالی که اگر ارز اختصاص داده شــده به 
واردات شیرخشک در اختیار شرکت های تولیدکننده قرار می گرفت، آنها می توانستند 
با تامین مواد اولیه تولید نیاز بازار را در همین مدت تامین کنند.تحویل زاده در ادامه از 
ظرفیت های معطل تولید شیرخشک کشور گفت و توضیح داد: در حال حاضر حتی 
از نصف ظرفیت داخلی تولید شیرخشک در کشور استفاده نمی شود. کشور از ظرفیت 
تولید ۱0 میلیون عدد شیر خشک در ماه برخوردار است اما اکنون تنها 5 میلیون تا 
6 میلیون تولید می شود. اگر تولید با ظرفیت کامل در کشور صورت بگیرد، نیازی به 
واردات وجود ندارد. اگر دولت از تمام توان تولید داخل استفاده کند، مشکل کمبود 

عرضه به بازار حل می شود زیرا ظرفیت تولید شیرخشک در کشور دو برابر مصرف 
آن است.به گفته تحویل زاده کمبود عرضه شیر خشک در بازار مشکلی نیست که 
به یکباره حل شود و رفع این مشکل چه از مسیر تولید و چه از مسیر واردات چهار 
تا پنج ماه طول می کشد. وی در تشریح چالش های پیش روی تولیدکنندگان شیر 
خشک گفت: تولید شیر خشک در کشور با مشکل تخصیص ارز رو به رو شده است 
و در این شــرایط دولت برای تامین تقاضای شیرخشک در کشور تولید را به یک 
کارخانه در ترکیه واگذار کرده تا به طور تدریجی تولید و نیاز کشور را تامین کند، این 
در حالی است که اگر به تولیدکننده ایرانی ارز داده می شد و تولیدکننده می توانست 
مواد اولیه تولید را تامین کند همین عرضه تدریجی صورت می گرفت.رئیس انجمن 
تولیدکنندگان شیرخشک تصریح کرد: با اتخاذ این راهکار تولید در شرکت های داخلی 
تعطیل شده است. در حاضر شرکت های نیکسان سلامت بهبود و پگاه شهرکرد تولید 
ندارند و شرکت بهداشت کار هم تنها به اندازه تولید یک ماهه مواد اولیه در اختیار دارد.

عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه با 
تاکید بر اینکه مجلس شورای اسلامی و دولت درباره افزایش 
حقوق بازنشستگان در طول اجرای برنامه هفتم توسعه اتفاق نظر 
دارند، گفت: طبق گفته دولت احتمالا حقوق کارمندان دولت سال 
آینده ۲۰ درصد افزایش پیدا می کند که این افزایش حقوق برای 

کارمندان دولت با بازنشستگان متفاوت است.
رمضانعلی سنگدوینی درباره توافقات مجلس ی و دولت برای افزایش حقوق 
بازنشستگان در طول اجرای قانون برنامه هفتم توسعه اظهار کرد: جلسه ای با 
دولت در بحث افزایش حقوق بازنشستگان تشکیل شد که هنوز جمع بندی صورت 

نگرفته است، رئیس مجلس شورای اسلامی هم جلسه ای با دولت داشت.
وی ادامه داد: جلسه ای دیگر هم با حضور تعدادی از اعضای کمیسیون تلفیق، 
مرکز پژوهش ها و نماینده دولت تشکیل شد که در این جلسه بیشتر شرایط را 

توجیه کردند؛ توجیه این بود که اگر حقوق کارمندان دولت 20 درصد افزایش پیدا 
می کند این 20 درصد شامل اضافه کاری، فوق العاده و ماموریت هم می شود به 
طوری که حتی می تواند افزایش حقوق به 50 تا 70 درصد هم برسد اما این شامل 
بازنشستگان نمی شود. مثلا اگر بازنشسته ای ۱0 میلیون تومان حقوق می گیرد با 

افزایش 20 درصدی حقوق دریافتی اش ۱2 میلیون تومان خواهد شد.
این عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق اضافه کرد: دولت گفته شاید افزایش 
حقوق کارکنان دولت در سال آینده 20 درصد باشد که این هم شامل بازنشستگان 
هم می شود اما با در نظر گرفتن موضوع حق ماموریت و فوق العاده و اضافه کاری 
دریافتی کارمند بیشتر از 20 درصد است پس باید این شرایط را مدنظر قرار داد تا 
بتوان حقوق بازنشستگان را جبران کرد چون آنها هیچ مزایایی نمی گیرند و شرایط 
معیشتی آنها را به جایی رسانده که مجبور هستند شغل دیگری داشته و حتی راننده 
تاکســی و اسنپ باشند حال آنکه آنها ۳5 تا ۴0 سال برای کشور کار کرده اند و 

اکنون باید در کنار خانواده شان استراحت کنند.
سنگدوینی بیان کرد: در حال حاضر برخی از بازنشستگان زیر خط فقر زندگی 
می کنند و توان ادامه این شرایط را ندارند پس باید افزایش حقوق آنها به گونه ای 
باشد که از همان سال اول برنامه اعمال شود؛ نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
موافق ترمیم حقوق بازنشستگان بوده تا آنها بتوانند به بهترین شکل زندگی شان 

را سپری کنند.
به نقل از ایســنا، این نماینده مجلس شورای اسلامی در پایان گفت: موضوع 
افزایش حقوق بازنشستگان همچنان مراعا مانده است با وجودی که نظر مجلس 
شورای اسلامی و دولت افزایش حقوق بازنشستگان در برنامه هفتم است اما هنوز 

به جمع بندی درباره سازوکار آن دست پیدا نکرده اند.

رئیس انجمن تولیدکنندگان شیر خشک:واگذاری تامین شیر نوزادان ایرانی به شرکت ترکیه عضو کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم خبر داد

۱۴ میلیون شیر خشک وارداتی در مسیر کشور حقوق کارمندان تا ۷۰ درصد افزایش می یابد

سخنگوی شورای نگهبان، گفت: هیات های اجرایی در فرمانداری ها و 
حوزه های انتخابیه کار خود را آغاز کرده اند و استعلام ها از دستگاه های 

پنج گانه که در قانون آمده در حال انجام است.
هادی طحان نظیف عضو حقوقدان و سخنگوی شورای نگهبان با اشاره به پایان یافتن 
مهلت ثبت نام انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، گفت: خوشبختانه هر 
دو فرآیند با استقبال متقاضیان و داوطلبان بسیاری روبرو شد. در مرحله پیش  ثبت نام ۴9 
هزار نفر نام نویسی کردند و در مرحله بعد نیز حدود 25 هزار نفر ثبت نام کردند که این 
ارقام برای نخستین بار شکل گرفتند.وی با بیان اینکه فرآیند پیش ثبت نام در انتخابات 
مجلس برای نخستین بار اجرا شد، اظهار کرد: افراد در آن مرحله مدارک عینی و شکلی 
خود را در ســامانه ای که وزارت کشور طراحی و پیش بینی کرده بود، بارگذاری کردند. 
ســپس آن مدارک برای مراجع و دستگاه های شش گانه که در قانون از آن ها نام برده 
شده است، ارسال شد تا مورد استعلام قرار بگیرند؛ به طور مثال در حوزه نظام وظیفه 
برای آقایان مدارک برای فرماندهی انتظامی، در حوزه قضایی مدارک برای قوه قضائیه و 
در حوزه تحصیلات مدارک برای وزارت علوم، وزارت بهداشت، دانشگاه آزاد و حوزه های 

علمیه حسب مورد ارسال شد.
به گزارش خانه ملت، وی با تاکید بر اینکه در مرحله پیش ثبت نام افراد به طور مستقیم 
با دســتگاه ها و مراجع تخصصی روبرو بودند، افزود: اگر مدرکی از سوی نهاد و مرجع 
مربوط مورد تایید قرار نمی گرفت، فرد فرصت داشت تا اعتراض کند و دستگاه مربوطه 

نیز موظف به بررسی اعتراض بود.

این عضو حقوقدان شورای نگهبان درباره مرحله ثبت نام که از روز 27 مهر تا روز ۳ آبان 
)به مدت یک هفته( به اجرا گذاشته شد و قریب به 25 هزار نفر ثبت نام کردند، گفت: 

این تعداد ثبت نام بی سابقه بود.
سخنگوی شورای نگهبان تصریح کرد: شورا در فرآیندهای پیش ثبت نام و ثبت نام ورود 
ماهوی به استعلام ها نداشت اما از آن جایی که این شورا طبق قانون ناظر انتخابات است، 
بر فرآیندها و روندها نظارت کرد تا روندها و فرایندها براساس قانون انجام بگیرد. اگر 
مساله، ابهام و نکته ای هم درباره فرآیندها پیش می آمد، در جلسات کارشناسی بررسی و 
رسیدگی می شد و نکات را به وزارت کشور متذکر می شدیم. لذا در نهایت هر دو مرحله 
مورد پذیرش هیات مرکزی نظارت بر انتخابات قرار گرفت.طحان نظیف درباره مرحله 
بعد از ثبت نام ها که مرحله بررسی صلاحیت هاست نیز، گفت: اکنون وارد مرحله بررسی 
صلاحیت ها شده ایم. هیات های اجرایی در فرمانداری ها و حوزه های انتخابیه کار خود را 
آغاز کرده اند و استعلام ها از دستگاه های پنج گانه که در قانون آمده است نیز در حال انجام 
می باشد.وی درباره هیات های اجرایی توضیح داد که این هیات ها متشکل از معتمدین 
مردمی و اشخاص حقوقی که در قانون ذکر شده هستند که در فرمانداری ها تشکیل 
می شود. این نکته را هم متذکر شد که این هیات ها ارتباطی با شورای نگهبان ندارند.

این عضو حقوقدان شورای نگهبان تصریح کرد: پس از اینکه هیات های اجرایی کار خود 
را به پایان رساندند و نتایج بررسی هایشان را اعلام کردند، هیات های نظارت به بررسی 
صلاحیت ها خواهند پرداخت و در نهایت شورای نگبهان به عنوان مرجع نهایی و تجدید 

نظر بررسی هایش را آغاز خواهد کرد.

 FATF گفت: دیگر مسئله FATF حسین جلالی درباره
در ایران طرح نخواهد شد. برخی می خواهند از جنازه مرده 
برجام استفاده کنند، اما این مرده با تنفس مصنوعی هم 

قابل احیا نیست و FATF دیگر احیاشدنی نیست.
حسین جلالی، نماینده رفسنجان و رئیس دفتر پیشین مرحوم آیت 
الله مصباح، گفت: برخی می خواهند از جنازه مرده برجام استفاده کنند، 
اما این مرده با تنفس مصنوعی هم قابل احیا نیست و FATF دیگر 

احیاشدنی نیست.
به گزارش ایسنا، حسین جلالی شــامگاه هفتم آبان ماه در نشست 
 FATF اظهار کرد: قانون ،FATF خبری در پاسخ به سؤالی درباره
در مجلس قبل تصویب شد، اما شورای نگهبان آن را مردود شمرد و به 
مجلس بازگرداند. به خاطر اختلاف بین مجلس و شورای نگهبان، لایحه 
به مجمع تشخیص مصلحت نظام رفت و در مجمع مخالفان جدی دارد 
و از دستور کار خارج است. دیگر مسئله FATF در ایران طرح نخواهد 
شد. برخی می خواهند از جنازه مرده برجام استفاده کنند، اما این مرده با 
تنفس مصنوعی هم قابل احیا نیست و FATF دیگر احیاشدنی نیست.
حسین جلالی، نماینده رفسنجان و رئیس دفتر پیشین مرحوم آیت الله 
مصباح، درباره لایحه عفاف و حجاب گفت: هر چه در کشور قانون شد، 
محترم است. هیچ کشوری بی قانونی را تحمل نمی کند و بزرگترین 

جرائم متوجه تخلف از قانون است.
نماینده رفســنجان و انار در مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این 
سؤال که آیا نباید بزرگان و ریش سفیدان اصولگرایان میدان انتخابات را 
به جوانان گام دوم انقلاب واگذار کنند؟ گفت: چند ماه پیش جلسه ای را 
در خصوص انتخابات تشکیل دادیم و از جوانان گام دوم انقلاب دعوت 
کردیــم و افرادی را که واجد شــرایط می دیدیم و برای این که حضور 
حداکثری مردم رقم بخورد، چهره های جدیدی را که رأی آوری بیشتری 
داشتند را پیشنهاد دادیم، اما نه در پیش ثبت نام و نه ثبت نام قطعی، افرادی 
نیامدند. اگر سیاسیون و بزرگان شهر نظر بدهند که فرد دیگری را انتخاب 
کنند ما مردانه پشت آن ایستاده ایم، اما با شواهد و قرائنی که بدستمان 

رسیده چنین چیزی حاصل نشده است.
نماینده رفسنجان در پاسخ به این سؤال که آیا مانند چهار سال پیش 
جناح اصولگرا بر روی یک نفر ائتلاف خواهد کرد و اگر به این جمع بندی 
رسیدند که شما از انتخابات کناره گیری کنید آیا کنار خواهید رفت؟ بیان 
کرد: هم اکنون مخالف ائتلاف در جناح اصولگرا هستم، چهار سال پیش 
که در رفسنجان ائتلاف صورت گرفت، وحدت را در حضور حداکثری 
می دیدیم، اما الان حضور مردم را در تعدد داوطلبان مجلس می بینیم 
که قدرت انتخاب در مردم بالاتر مــی رود و حضور مردم در انتخابات 

هم بیشتر می شود.

سخنگوی شورای نگهبان خبر داد؛ نماینده رفسنجان:

 آغاز فرآیند استعلام ها و بررسی صلاحیت های
 داوطلبان انتخابات مجلس در هیات های اجرایی

 نماینده مجلس: دیگر مسئله FATF در ایران
 طرح نخواهد شد

با سردترشدن هوای کشور بار دیگر دولتمردان با 
تأکید بر بدمصرفی مشترکان، بحث بحران انرژی و 
ناترازی گاز را پیش کشیده اند؛ این در حالی است 
که بسیاری از کارشناسان ناترازی را برداشتی اشتباه 

می دانند و معتقدند کشور با کمبود گاز مواجه است.
گرچه به طور طبیعی هر سال با فرا رسیدن روزهای سرد سال 
نیاز مردم، صنایع و ادارات به گاز افزایش پیدا می کند، اما دولت های 
مختلف نیز هر بار ثابت کرده اند که گویا سرمای زمستان اتفاقی 
غیرمترقبه است و ســوز دی و بهمن قبل از هر چیزی، ایده ها 
و سیاست های دولتمردان را دچار انجماد می کند. مانند اتفاقات 
زمستان سال گذشته که قبل از مردم، سیاست گذاران را غافل گیر 
کرد. اما این بار دولت از ســال گذشــته درس گرفته و قبل از 
زمستان، هشدارهای خود به مردم را نسبت به ناترازی گاز آغاز 

کرده تا زودتر از موعد نشــان دهد که برنامه خاصی برای حل 
بحران انرژی ندارد. بحرانی که بســیاری از کارشناسان آن را نه 

ناترازی گاز، بلکه کمبود گاز می دانند.
جذب سرمایه گذار به شکل دستوری!

دولت با ابلاغ »شیوه نامه جذب سرمایه گذار به  منظور افزایش 
پایداری تأمین گاز طبیعی« با اولویت مشترکان عمده و نیروگاه ها،  
سعی دارد که صنایع را به سمت نصب تجهیزات لازم هدایت کند 
تا آن ها بتوانند ذخیره سازی گاز انجام دهند. طرحی که به اعتقاد 

دولت ضمن رفع ناترازی، مانع قطع گاز صنایع می شود.
اما ابلاغ یک شــیوه نامه تا چه اندازه می تواند دردی از بحران 
انرژی و کمبود گاز دوا کند؟ آیا سرمایه گذاران با ابلاغ یک دستور 
و شیوه نامه حاضر به پذیرش ریســک سرمایه گذاری در ایران 

می شوند؟

درحالی دولت از ابلاغ شــیوه نامه برای جذب سرمایه گذار در 
حوزه گاز خبر داده که سال هاســت بــه دلیل تحریم ها و نبود 
امنیت اقتصادی در ایران به علاوه نبود امکان بازگشت سرمایه، 
سرمایه گذاری چندانی در بخش انرژی صورت نگرفته و هر سال 
هم طبق اذعان دولتمردان ناترازی در بخش انرژی بیشتر می شود.

دولت در ابتدا بپذیرد که با کمبود گاز مواجه است؛ 
نه ناترازی

در رابطه با بحران کمبود گاز و راهکارهای موجود برای حل آن 
حسن فروزان فرد، عضو اتاق بازرگانی ایران، به تجارت نیوز گفت: 
در ایران ناترازی گاز وجود ندارد، بلکه بحرانی که هر ساله مردم 
و صنایع با آن دست و پنجه نرم می کنند کمبود گاز است. کلمه 
ناترازی برای میزان کمبودی که در ایران وجود دارد کافی نیست. 
شاید اگر از کلمه درست استفاده شود بتوان به حل سریع تر بحران 

گاز امیدوار بود.
وی به این پرسش که آیا مصرف کنندگان عامل بروز بحران 
انرژی هستند؟ این گونه پاسخ داد: در ایران هم وضعیت مصرف 
ایدئال نیست و هم وضعیت قیمت شرایط درستی ندارد. علاوه 
بر گاز، برای برق هم این مشــکلات وجود دارد. در واقع تلاش 
دولت برای پایین نگه داشتن دستوری قیمت های غیرواقعی زمینه 
را برای مصرف بهینه آن در سطح کشور چه در خانوار و چه در 

صنعت و تجارت فراهم نکرده است.
 سرمایه گذاران حوزه انرژی گرفتار 

در تله برقی و گازی
فروزان فرد با اشاره به ابلاغ شیوه نامه دستوری جذب سرمایه گذار 
در بخش انرژی توضیح داد: مشکل دیگری که در بخش تامین 
انرژی در ایران وجود دارد ایجاد انگیزه لازم برای سرمایه گذاری 

توسط بخش خصوصی اســت. چه در حوزه گاز و چه در حوزه 
برق هر شخصی سرمایه گذاری کرده دچار گرفتاری شده است.

وی افــزود: مهم ترین گرفتاری ایران در عرصه انرژی، چه گاز 
و چه برق موضوع قیمت اســت؛ وقتی قیمت ها دســت کاری 
می شوند و روی آن پافشاری می کنند هم مصرف کنندگان و هم 

تولیدکنندگان از استفاده بهتر از انرژی و بهره وری دور می مانند.
این عضو اتاق بازرگانی ایران با اشــاره به راهکار حل بحران 
موجود گفت: راه حل اساسی اصلاح قیمت در بلندمدت است. 
در کوتاه مدت موضوع سرمایه گذاری ها قابل حل نیست و برای 
حل مساله در کوتاه مدت راه حل سرمایه گذاری عملی نیست و 
شاید تنها بتوان از طریق مدیریت مصرف مساله را اداره و کنترل 
کرد. ولی برای بلندمدت می توان ظرفیت های سرمایه گذاری را 

به خدمت گرفت.

کشور با کمبود گاز مواجه است، نه ناترازی!
سوءبرداشت دولت از بحران انرژی

نایب رییس کمیسیون شوراها در مجلس 
گفت: هر چقدر به سمت تبلیغات رسانه ای 
و تبلیغات در رادیــو و تلویزیون برویم، 
جلوی ریخت وپاش ها و هزینه های کلان 

انتخاباتی گرفته می شود.
محمدحسن آصفری با تاکید بر ضرورت شفافیت 
هزینه های انتخاباتی، اظهار داشت: در حوزه تبلیغات 
انتخاباتی هر چقدر به ســمت تبلیغات رسانه ای و 

تبلیغات در رادیو و تلویزیون برویم، بسیار مؤثر است و جلوی ریخت و پاش ها و هزینه های کلان انتخاباتی 
را می گیرد.

وی بیان کرد: با توجه به اینکه در آستانه انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری هستیم، 
صدا و سیما باید مانند انتخابات ریاست جمهوری، برنامه های تبلیغاتی و مناظره برای نامزدهای انتخابات 

مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان بگذارد تا فضایی برابر برای تبلیغات انتخاباتی آنان فراهم شود.
نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس ادامه داد: البته طبق گفته رئیس سازمان صدا 
و سیما، در این دوره قرار است 200 کانال انتخابات به تعداد حوزه های انتخابیه در نظر گرفته شود تا نامزدها 

از طریق آنتن تلویزیون بتوانند تبلیغ و برنامه های خود را ارائه دهند.
نماینده مردم اراک در مجلس در گفت وگو با مهر،  تاکید کرد: هر چقدر به سمت هوشمندسازی و رسانه ای 
شدن تبلیغات انتخاباتی برویم، هزینه های تبلیغات انتخابات کاهش پیدا می کند، اما اگر این فضا در رسانه برای 
نامزدهای انتخاباتی وجود نداشته باشد، قاعدتاً هزینه های تبلیغات انتخاباتی نامزدها کف و سقف مشخصی 

نخواهد داشت.
آصفری گفت: مردم دیگر فقط به عملکرد و ایده های نامزدهای انتخابات برای رفع مشکلات کشور توجه 
می کنند و بر این اساس نامزدهای انتخابات نباید به دنبال ریخت و پاش و هزینه های گزاف انتخاباتی باشند، 

چرا که دوران سُفره انداختن های انتخاباتی گذشته است و مردم به این بساط توجهی نمی کنند.

کارشــناس بازار ســرمایه گفت: تا زمانی که دولت نتواند چشــم اندازی روشن به 
سرمایه گذاران و فعالین ارائه کند بازار به همین منوال پیش خواهد رفت.

بازار سرمایه این روزها حال و روز خوبی ندارد. ریزش یکباره در اولین روز معاملات در هفته جاری، ترس و 
لرزی را برای بورس بازان در پی داشت.خبر تعطیلی شدن بازار سرمایه برای جلوگیری از ریزش بورس نیز 
در این چند روز مطرح شده و باید دید بازار سرمایه در روزهای پیش رو نیز چه شرایطی را پشت سر خواهد 
گذاشت.در همین راستا نوید سالک، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با تیتر کوتاه بیان کرد: معتقدم به دلیل 
بی اعتمادی که از سال 99 حاکم بر بدنه بازار سرمایه شدو  تا زمانی که دولت نتواند چشم اندازی روشن به 
سرمایه گذاران و فعالین ارائه کند  بازار به همین منوال پیش خواهد رفت. دولت باید روشن کند در آینده چشم 
انداز سرمایه گذار و تولید به این شکل است یا متفاوت خواهد بود. حتی باید چگونگی حمایت از بازار سرمایه و 
تولید را عنوان کند. در واقع تا زمانی که دید مثبتی به صورت عملی نسبت به بازار سرمایه ایجاد نشود و اعتقاد 
عملی پیدا نشود که بازار سهام و بورس می تواند به اقتصاد کشور کمک کند بی اعتمادی از بین نمی رود و 
اعتماد به بازار فعلا بازنمی گردد. با وجود اینکه در چند وقت گذشته صحبت های شنیده شد که به بی اعتمادی 

نسبت به بازار دامن زد و موانعی را برای سرمایه گذاری ایجاد کرد.
وی افزود: اگر به دلیل حمایت روانی که ممکن است در حدود شاخص دو میلیون واحدی و در محدوده ای 
آن ایجاد شود، روزی ممکن است این اعدد کاهش پیدا کند و روز دیگر حمایتی از آن انجام شود و خبر درمانی 
انجام دهند. اعلام کنند که از بازار حمایت می شود و صندوق توسعه ملی شروع به تزریق منابع می کند، این 
دست اقدامات در واقع مسکن مقطعی برای بازار سهام است. شاید متولیان بتوانند در محدوده دو میلیون واحد 
شاخص کل را تثبیت کنند و روزی مثبت و روز دیگر منفی باشد ولی رشد و رونقی که اهالی بازار منتظر آن 
هستند که در سایر بازار در برهه از زمان ایجاد و بورس از عقب ماند تا زمانی که چشم انداز مثبت و اطمینان 
ایجاد نشود اتفاق نمی افتد. سالک اظهار داشت: با برنامه ریزی فعلی در کوتاه مدت اتفاق خاصی در بازار سهام 
نخواهد افتاد مگر اینکه رویکرد تغییر کند، البته که اگر مقداری حمایت می شود و افت و خیزی بازار به خود 
می بیند. در چند ماه گذشته شاخص در همین محدوده قرار داشت با وجود اینکه ارزش معاملات هم نمایانگر 
بی اعتمادی است، اصلی ترین دلیل آن هم نا امید بودن فعالین از وجود چشم انداز مثبت برای صنایع است و از 
سوی دیگر حتی برخی هم انتظار دارند که با وخیم شدن وضعیت اقتصادی دولت به جیب صنایع دست اندازی 

کند و با کمک صنایعی که شرایط خوبی دارد به دنبال رفع کسری بودجه خود باشد.

اعتماد به بازار سرمایه بر می گردد؟ نایب رییس کمیسیون شوراها در مجلس

دوران سُفره انداختن های انتخاباتی 
گذشته است

بورس بازان نا امیدتر از همیشه

یک نماینده مجلس گفت: شفافیت نباید فقط برای مجلس باشد بلکه قوای دیگر و نهادها 
و ارگان هایی که رای گیری در آنها صورت می گیرد هم باید شفاف باشند، اگر مقطعی باشد 

و همه عمل نکنند، بایگانی خواهد شد.
جلال محمودزاده درباره سرانجام شفافیت قوای سه گانه که شعار مجلس یازدهم از ابتدای روی کار آمدنش 
بود، گفت: طرح شفافیت باید برای همه دستگاه های اجرایی باشد نه اینکه فقط برای مجلس باشد.این نماینده 
مجلس خاطرنشان کرد: البته در بحث شفافیت رأی دادن نمایندگان به یک موضوعی، باید توجه داشت که 
بعضی از مسائل منطقه ای و برخی ملی هستند بعضاً تصمیمات در برخی از آرایی که داده می شود بر اساس 
منافع منطقه ای صورت می گیرد و بعضی بر اساس منافع ملی؛ به خاطر همین شمشیر دو لبه است. وی ادامه 
داد: گاهی اوقات مشاهده می کنیم موضوعی در  مجلس مطرح می شود که در کل برای کشور مفید است اما 

برای یک منطقه ای که حوزه انتخابیه است، ضرر دارد.
 این باعث می شود نماینده با دیدگاه منطقه ای که از آن انتخاب شده و مردمش به وی رأی داده اند تا در مجلس 
حضور داشته باشد، به آن طرح و لایحه نگاه کند.محمودزاده با بیان این که اگر بخواهیم حساسیت و ضررهای 
جزئی را در بحث شفافیت کنار بگذاریم در کل و در همه موارد این طرح خوب است، اظهار داشت: خوب است 
مردم در جریان امور قرار بگیرند اما شفافیت نباید فقط برای مجلس باشد بلکه باید در دستگاه های اجرایی و 
قوه قضائیه هم شفافیت  وجود داشته باشد.وی در گفت وگو با ایلنا، تاکید کرد: حتی ارگان هایی مانند مجلس 
خبرگان رهبری و شورای نگهبان هم باید آرای شان مشخص باشد که چگونه به یک موضوع  رأی می دهند؟ 
چه کسانی رای مثبت و منفی می دهند؟ این موارد باید برای همه باشد اما درحال حاضر این را برای مجلس 
مطرح می کنند که خودش می تواند یک شمشیر دولبه باشد و حتی برای بعضی مقاطع شاید بحث شفافیت 
جواب ندهد! این نماینده مجلس درخصوص این که گفته می شود در بحث شفافیت آرا به جز موارد امنیتی که 
مشخص شده دیگر ارگان ها و نهادها باید شفافیت داشته باشند اما مشاهده می کنیم در مقابل این امر ایستادگی 
صورت می گیرد، گفت: این درست نیست، باید تمام دستگاه های اجرایی و ارگان هایی که به یک موضوعی 
رأی می دهند همه  آرای شان مشخص باشد تا بتوانیم شفافیت را به طور جدی دنبال کنیم اگر مقطعی باشد و 

همه عمل نکنند، بایگانی خواهد شد.

دولت ها عادت کرده اند خرجشان بیشتر از دخلشان باشد

 اگر همه به مصوبه شفافیت عمل نکنند 
بعد از مدتی بایگانی می شود


